
BUDISLAVSKÝ 

ZPRAVODAJ 
NOVINY OBCE BUDISLAV DATUM VYDÁNÍ 4. DUBNA 2019 ČÍSLO 1/2019 

 
I přes nepříznivé počasí se 

v sobotu 5. ledna 2019 uskutečnila 

v Dolním Újezdu a okolních 

vesnicích Tříkrálová sbírka.  

 

Devatenáctý ročník této sbírky 

přinesl výsledek 280.208,- Kč, je 

to tedy opět více než v loňském 

roce, a to o 20.066,- Kč.  

 

V jednotlivých obcích byly 

vybrány tyto částky:  

 

Budislav    23.100,- Kč 

Desná    25.061,- Kč 

Dolní Újezd (Jiříkov, Václavky)

  105.126,- Kč 

Horní Újezd    39.765,- Kč 

Osík    36.908,- Kč 

Poříčí (Mladočov, Zrnětín)

    31.176,- Kč 

Vidlatá Seč    19.072,- Kč 
  

Informace o letošní Tříkrálové 

sbírce, výnosu, přehledu 

jednotlivých pokladniček, záměru 

a fotografie ze sbírky najdete na 

webu Farní charity Dolní Újezd na 

tomto odkaze:  

https://dolniujezd.charita.cz/trikra

lova-sbirka/trikralova-sbirka-

2019/ 

Na našich webových stránkách 

můžete nalézt i výsledky 

koledování za celou diecézi.  

 

Děkujeme všem z vás, kdo jste 

koledníky přijali do svých 

domovů a podarovali. 

 

Poděkování patří vedoucím 

skupinek, rodičům i dětem, že 

nám pomohli sbírku uskutečnit a 

také duchovním správcům našich 

farností a starostům obcí za jejich 

ochotu a vstřícnost ohledně 

organizace sbírky.  

 

Farní charita Dolní Újezd 



Střípky ze zasedání zastupitelstva 
 

Tyto informace jsou uváděny z důvodu přehlednosti a ochrany osobních údajů ve zkrácené formě, každý občan 

má právo nahlédnout na obecním úřadě do zápisů ze zasedání a zjistit tak veškeré podrobnosti o průběhu 

zasedání a schválených usneseních. Obsah rozpočtových opatření je zveřejněn na webových stránkách pod 

záložkou úřad obce. 

 

Zasedání zastupitelstva obce ze dne 19. 12. 2018 
 

Zastupitelstvo obce schvaluje: 

 Uzavření směnné smlouvy na části pozemků 

u rybníku v chalupách z důvodu narovnání 

vlastnických vztahů;  

 Uzavření smluv o zřízení věcného břemene-

služebnosti- přípojka NN pro stavbu rodinného 

domku za humny, a ke stavbě rekreační stavby 

u Širůčku; 

 Obecně závaznou vyhlášku obce Budislav č. 1/2018 

,,o místním poplatku za provoz systému 

shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání 

a odstraňování komunálních odpadů“, kterou se 

stanoví výše poplatku pro rok 2019; 

 Rozpočtové opatření č. 7/2018 

 Poskytnutí příspěvku Základní škole a Mateřské 

škole Budislav; 

 Výsledek výběrového řízení na ZTV (veřejné 

osvětlení, podklady komunikace, vodovod a dešťová 

kanalizace) v lokalitě Nad Rybníkem; 

 Rozpočet obce Budislav na rok 2019; 

 Uzavření veřejnoprávní smlouvy s městem Litomyšl 

na výkon veřejné správy na úseku projednávání 

přestupků a sociálně právní ochraně dětí; 

 Způsob financování nákladů na provoz obchodu 

v hasičské zbrojnici; 

 Zadání zhotovení Studie a Realizačních podkladů pro 

sadové úpravy v rámci revitalizace zeleně v obci 

Budislav. 

 

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 

 Výši členských příspěvku jednotlivých sdružení obce 

pro rok 2019; 

 Uzavření MŠ v době pololetních a jarních prázdnin. 

 

Diskuze: 

 Nabídka na zhotovení obecních vlajek; 

 Možnost využití prostor KD. 

 

 

Ustavující zasedání zastupitelstva obce ze dne 

29. 01. 2019 

 
Zastupitelstvo obce schvaluje: 

 Ceníky za ubytovací služby v rekreačním středisku 

Budislavské chaty u rybníku Širůček; 

 Výši platby za konání svatebních obřadů v kostele 

Boží Lásky; 

 Podání žádosti na Ministerstvo pro místní rozvoj 

na poskytnutí dotace na opravu hřbitovní zdi; 

 Uzavření darovací smlouvu o poskytnutí daru Farní 

charitě Dolní Újezd;

 
 

 Zapojení obce Budislav do kampaně Vlajka pro 

Tibet; 

 

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 

 Jmenování výběrové komise pro akci „Rekonstrukce 

budovy HZ“; 

 Uzavření školní družiny v době pololetních a jarních 

prázdnin; 

 Zápisy výborů obce o provedených kontrolách; 

 Výsledek dílčího přezkoumání hospodaření obce za 

rok 2019. 

 

 

Zasedání zastupitelstva obce ze dne 27. 03. 2019 
 

Zastupitelstvo obce schvaluje: 

 Hospodaření PO Základní školy a Mateřské školy 

Budislav za rok 2018, převedení kladného výsledku 

hospodaření do rezervního fondu a provedení roční 

závěrky za rok 2019; 

 Rozpočet PO Základní školy a Mateřské školy 

Budislav pro rok 2019; 

 Výhled rozpočtu PO Základní školy a Mateřské školy 

Budislav pro období 2019-2022; 

 Uzavření smlouvy s Městskou knihovnou Svitavy 

o poskytnutí příspěvku na pořízení výměnného fondu 

pro knihovny regionu Pardubice; 

 Výsledek výběrového řízení na zakázku „ ZTV 

v lokalitě Nad Rybníkem a zadání provedení díla 

firmě LBTech a.s.; 

 Výsledek výběrového řízení na zakázku 

„Rekonstrukce a zateplení budovy hasičské 

zbrojnice“ a zadání provedení díla firmě 

STAVOTREND Poříčí s.r.o.; 

 Prodej pozemku p.č. 760/2 v KÚ Budislav 

u Litomyšle; 

 Prodej 7 pozemků v lokalitě Nad Rybníkem, 

určených k zástavbě rodinnými domy, konkrétně 

pozemků p.č. 752/21, p.č. 749/6, p.č. 749/4, 

p.č. 752/20, p.č. 752/19, p.č. 749/3 a 744/3. 

 Schvaluje rozpočtové opatření obce Budislav 

č. 1/2019. 

 

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 

 Výsledek konečné veřejnoprávní kontroly PO 

Základní školy a mateřské školy Budislav za rok 

2018; 

 Uzavření školní družiny a mateřské školy v době 

velikonočních prázdnin 18. 4. 2019. prázdnin. 

 

 



Společenská kronika 
 
Všem jubilantům, kteří v měsících duben, květen a červen oslaví své narozeniny, srdečně blahopřejeme. 

 
65 let – Milan Horák  

65 let – Věra Horáková  

70 let – Jiří Rejman  

75 let – Petr Zerzán  

75 let – Jaroslav Melša  

82 let – Anna Rožková  

85 let – Jan Melša  

87 let – František Tmej  

87 let – Marie Dočkalová  

 

 

V měsíci lednu jsme se rozloučili s paní Ludmilou Kuchtovou  

 

Přechod pro chodce 
 
U ZŠ a MŠ byl vybudován nový přechod pro chodce, 

který by měl přispět k větší bezpečnosti dětí, které chodí 

do naší základní a mateřské školy, dopravní značení 

provedla firma JAST s.r.o. se sídlem v Doudlebech nad 

Orlicí. Osvětlení nainstalovala firma ELEKTRO  

R&B s.r.o. 

 

Bagrování rybníků 
 
V zimních měsících leden a únor byly vyčištěny obecní 

rybníky zvané Němcák a Pazderka – Štrumfák. Práce 

provedla stavební firma PP–Group.cz s.r.o. Proseč. 

Vybagrovaný sediment byl uložen mezi oběma 

zmiňovanými rybníky. V jarních měsících přijde 

zmíněná plocha oset travním semenem. Myslím, že se 

celá akce velmi povedla. Rybníky zadrží více spadlé 

vody v krajině, a to je v současné době, kdy nás v letních 

měsících postihují enormní sucha, to nejdůležitější.  
 



Základní a mateřská škola 

MALÁ TECHNICKÁ UNIVERZITA 

V tomto roce naše škola vstoupila do dvouletého 

projektu Malá technická univerzita, který je určen pro 

předškoláky a žáky ZŠ. A hned v měsíci lednu proběhla 

první lekce pod názvem Malý architekt. V následujících 

měsících na děti čekala lekce Malý inženýr a Malý 

projektant. Děti se seznamují s konstrukcí domů, 

návrhem, stavbou, se zapojením vody, elektřiny a to vše 

 

si vyzkouší pomocí stavebnic. Na konci každé lekce malí 

stavebníci dostávají na památku diplom.   

V tomto školním roce děti čeká ještě jedna lekce Malý 

vodohospodář a další 4 v následujícím školním roce. 

Celý tento projekt polytechnického vzdělávání je hrazen 

z prostředků SRPŠ.

 

PLES A KARNEVAL 

V sobotu 19. 1. 2019 se 

uskutečnil 24. Školní ples. 

K tanci a poslechu zahrála 

hudební skupina Vepřo, knedlo 

s Dádou, díky které jsme 

protančili střevíčky. Výborná 

kuchyně a bohatá tombola 

samozřejmě nesměla chybět. 

Nelehkého úkolu, a to 

půlnočního překvapení, se 

chopili rodiče a přátelé školy 

a musím říct, že se velmi 

povedlo. Byl to velmi příjemný 

večer plný dobré nálady 

a příjemných setkání. 

 

 

Den poté se uskutečnil 

Dětský karneval. 

Pro děti byl připraven 

zábavný program v podání 

Hudební školy Bravo, 

krásná tombola a velmi 

chutné občerstvení. Všem 

zúčastněným děkujeme 

za příjemnou atmosféru 

a dobrou náladu. Také 

děkujeme všem, kteří se 

podíleli na přípravě 

a bezproblémovém 

průběhu jak Školního 

plesu, tak i Dětského 

karnevalu.



ŽIVOT SE PSEM NENÍ POD PSA Koncem ledna děti při besedě zjistily, že „Život se psem 

není pod psa“ a 

dokonce si vyzkoušely 

jízdu na bobech 

tažených psím 

spřežením. Dozvěděly 

se mnoho informací 

o tom, co je důležité, 

než si pořídí psa, co by 

o něm měly vědět, co a 

kdy ho lze naučit. 

Pejsek Atrej a jeho 

dcera jsou plemeno 

Husky a na návštěvě 

u nás se chovali moc 

hezky, přátelsky a děti 

od nich dostaly 

dokonce i pusu. 

DIVADLO JOJO 

Ve čtvrtek 31. 1. 2019 a v pátek 29. 2. 2019 nás navštívilo 

Divadlo JoJo s další krásnou a poučnou pohádkou. Tyto 

dvě příjemné, kreativní a zábavné dámy k nám jezdí 

pravidelně a děti se na jejich pohádky vždy moc těší. Pro 

školáky bylo jedno z těchto 

představení odměnou za pololetní 

vysvědčení.  

ZDRAVÉ ZUBY 

Vzdělávací program společnosti dm 

drogerie markt s. r. o., který je určen 

pro děti 1. ročníku, proběhl v únoru. 

Tématem projektu je správná péče 

o zuby a prevence vzniku zubního 

kazu, důležitost dentální hygieny. 

Na závěr děti obdržely od pořádající 

společnosti drobný dárek.  

DOPRAVNÍ VÝUKA 

V rámci celostátního programu škol 

proběhla v měsíci březnu 4 hodinová dopravní výuka, 

která obsahovala základní rozsah znalostí potřebný pro 

bezpečnou jízdu na kole. Během teoretické výuky pan 

Jiří Vokál, lektor z Autodromu ve Vysokém Mýtě, 

připomenul dětem, jak mají být vybavena jejich jízdní 

kola, děti si společně zopakovaly nejběžnější dopravní 

značky, vyzkoušely si řešení různých dopravních situací. 

Své znalosti si prakticky ověří v měsíci červnu 

na dopravním hřišti ve Vysokém Mýtě, a pokud správně 

absolvují závěrečné zkoušky, budou se moci pyšnit 

Průkazem cyklisty. 

PLAVECKÝ VÝCVIK 

Od března do května probíhá jako každý rok plavecká 

výuka, kterou zajišťuje Plavecká škola Ráček 

v Litomyšli. Přikládám fotografii, jak si to ti naši špunti 

užívají.  

VÝROBA ŠPERKŮ 

Ve čtvrtek 28. 3. 2019 nás ve školce navštívila paní 

Třísková, která s dětmi vyrobila krásné šperky. 

V následujících měsících nás do konce školního roku 

čeká kromě výše zmíněných akcí Den naruby, 

Velikonoční tvořivá dílna a další řada akcí a zážitků. 

ZŠ - DANA MOTYČKOVÁ  

MŠ - JANA VYBÍRALOVÁ 



 

Základní škola a Mateřská škola Budislav přijímá žádosti pro 
 

ZÁPIS DĚTÍ DO MATEŘSKÉ ŠKOLY V BUDISLAVI 
 

Od školního roku 2019/2020 
 

TERMÍN: 9. května 2019 
ČAS: 13:00 – 16:00 hodin 

MÍSTO: ředitelna ZŠ a MŠ Budislav (1. patro ZŠ) 
 

Žadatel předloží osobně (ve výše uvedeném termínu a čase): 
- ŽÁDOST O PŘIJETÍ DÍTĚTE K PŘEDŠKOLNÍMU VZDĚLÁVÁNÍ 

- PŘIHLÁŠKU DÍTĚTE K ZÁPISU DO MATEŘSKÉ ŠKOLY 
 

PŘIJÍMÁ: ředitelka Mgr. Jana Jandová 
 

FORMULÁŘE ŽADATEL OBDRŽÍ: 
- na webových stránkách školy - http://www.obecbudislav.cz/materska-skola/ 

- v mateřské škole od 6. 5. do 17. 5. 2019 v čase od 14:00 do 15:30 hod. 
 

ROZHODNUTÍ O PŘIJETÍ: Dle zveřejněných kritérií budou posouzeny všechny 
žádosti ředitelkou školy ve správním řízení a účastníci řízení budou vyrozuměni 

do třiceti dnů zveřejněním seznamu přijatých dětí podle registračních čísel 
na webových stránkách školy a na školní vývěsce. 

 

 
 

Základní škola a Mateřská škola Budislav Vás co nejsrdečněji zve na 
 

ZÁPIS DO PRVNÍ TŘÍDY DO ZÁKLADNÍ ŠKOLY V BUDISLAVI 
 

Pro školní rok 2019/2020 
 

TERMÍN: 25. dubna 2019 
ČAS: 14:30 - 16:30 hod. 

 

Těšíme se na budoucí prvňáčky i jejich rodiče. 
Jedná se o děti narozené v období od 01. 09. 2012 do 31. 08. 2013 

Mohou přijít i děti s odkladem povinné školní docházky z loňského roku. 
 

Zápis bude probíhat individuálně v uvedeném časovém rozmezí. 
 

Vezměte s sebou svůj občanský průkaz a rodný list dítěte. 
Rodič, který žádá pro své dítě  odklad povinné školní docházky, se 

dostaví s  dítětem k zápisu v řádném termínu. V den zápisu podá žádost  
o odklad povinné školní docházky i s povinnými přílohami. 

 

http://www.obecbudislav.cz/materska-skola/


Knihovna
 

Andersenova noc  
 

Tak jako každý rok i letos jsme připravili pro děti 

noční přespávací dobrodružství v naší knihovně. Bylo 

to odpoledne a noc plná smíchu, dobré nálady a taky 

tajemného dobrodružství. 

 

Děti měly připravený příběh, který samy napsaly a 

nacvičily s názvem Husto, kruto, přísný příběh plný 

srandy, který byl plný improvizace a nečekaných 

zvratů. Předvedly ho u našeho týpí a zároveň při hře 

opékaly buřty a pekly nad ohněm cukrové hady.  

Jako druhá večeře byla 

oblíbená pizza, to aby 

měly hodně energie za 

nočním dobrodružstvím, 

které je zavedlo k pokladu, 

pomocí buzoly. 

 

Velké poděkování 

Martině, Tomovi a 

Krivimu, za to, že nám 

postavili opět týpí.  

 

Děkujeme!

.

 

Děti v knihovně 
 

V tomto zimním období jsme se s dětmi v naší knihovně 

věnovali pohádkám například od Josefa Čapka, 

Františka Nepila, Hanse Ch. Andersena, Jana Karafiáta, 

kteří by oslavili nějaké to kulaté výročí a je dobře si ho 

připomenout. 

 Oslavili jsme s dětmi svátek Hromnic, každý si mohl 

vyrobit svoji svíčku Hromničku a zapálit ji u zimního 

ohně, u kterého děti i tančily a nebály se s pomocí 

dospělých ohýnek přeskočit.  

 

Paní Vodehnalové 

děkujeme za moc 

dobré buchty, které 

přišlo po tvoření 

vhod.  
Také jsme si 

připomněli 14. února 

Den darování knihy. 

Děti si mohly vybrat 

z vyřazených knížek 

a vyrobit pěknou 

srdíčkovou záložku, a 

tak pěkně ozdobenou 

knihu věnovat třeba 

mamince, tatínkovi, 

kamarádce, jak kdo 

chtěl.



Je snadné být zdravá a krásná s TianDe
 

Ve středu 6. 3. 2019 proběhlo v knihovně příjemné 

posezení s paní Danielou Lamberskou a Leonou 

Voráčovou, které mají s touto léčivou kosmetikou 

dlouhodobé zkušenosti.  

Povídali jsme si na téma „ Ženské zdraví a doplňky 

stravy“. Dozvěděli jsme se například, jak řešit různé 

zdravotní neduhy a jak jim předcházet bez chemie. Jak 

pečovat o ženské zdraví a jak zatočit s problémy, které 

trápí mnoho žen (bolestivá a nepravidelná menstruace, 

premenstruační syndrom, inkontinence, zánět močových 

cest a ledvin, mykózy, výtoky, cysty, myomy, 

menopauza, hemeroidy, hojení po porodu, neplodnost).  

A také co je možné si pořídit do své domácí lékárny 

z produktů TianDe, které jsou vhodné nejen pro dospělé 

ale i pro děti. 

  

Setkání bylo velmi vydařené a všichni jsme se opravdu 

příjemně bavili. Dozvěděli jsme se spoustu zajímavých 

a důležitých informací, za které paní Lamberské a 

Ochotské velice děkujeme. 

 

Také děkujeme všem zúčastněným milým dámám za 

podporu, jejich nadšení kulinářské dovednosti a jejich 

podporu při organizaci této besedy.  

 

Oslava MDŽ v knihovně 
 

Malá oslava MDŽ v knihovně, 

hrály kytary, a protože jsme oslavu 

chtěli pojmout v tak trochu v retro 

stylu, chvíli se linuly písničky ze 

starého gramofonu. 

Ženám jsme podarovali kytičku 

gerberu a při vínečku, kávě a 

občerstvení se pěkně povídalo a 

hrálo. Určitě příští rok zopakujeme. 
 

Alena Bartošová

 

Stavění TEE PEE 
 

Nastal ten správný čas a jako každé 

jaro jsme se rozhodli postavit 

tee pee. Slovo dalo slovo a 28. 3. 

jsme se sešli pod Hradiskem v plné 

síle tří mužů a jedné ženy (Petr 

Krivda, Tomáš Pulkrábek, Jakub 

Stráník). Tímto chci zúčastněným 

moc poděkovat, že se do stavění 

pustili s chutí a mají velkou zásluhu 

na tom, že se dodržuje tato 

každoroční tradice na Budislavi. A 

samozřejmě nechybělo slavnostní 

zapálení ohně, u kterého se hřálo 

hned několik dětí, které zde měly 

přípravy na zítřejší Andersenovu 

noc. 

 

Teď už snad jen dodám 

„….užívejte Tee Pee 

DOBŘE A S ÚCTOU !!! 

Ať nám všem slouží co 

nejdéle.“  
 

 

Martina Tomášková 

 



Příběh jednoho obrazu
 
Několik generací hostů 

ubytovacího hostince Na Skalách si 

nemohlo nevšimnout kopie 

portrétu, která ve výčepu visí hned 

za dveřmi. 

Autorem originálu je Karel 

Brdíčko. „Proč by někdo maloval 

obyčejného člověka?“, možná 

někoho napadlo. Na tuto otázku se 

vám pokusíme odpovědět. 

 

Stařeček z obrazu, Jan 

Šplíchal, se narodil ve čtvrtek 

29. května 1884 na Vaňkově 

(Budislav č. p. 105) pouze o den 

později než prezident Edvard 

Beneš. 

 

Vyučil se jako švec. Oženil se 

v roce 1910 s Rozálií Žďárovou 

z Budislavi, č. p. 26. Vychovali 

spolu čtyři dcery – Anežku, 

Růženu, Annu a Cecílii. 

 

„ Dali mi buben a řekli, abych 

u každýho vybubnoval, co vzkazuje 

císař pán svým národům.“ On sám 

narukoval s ostatními Budislaváky 

coby třicetiletý, a byl jich plný 

žebřiňák, 28. července 1914 

k zeměbraneckému pěšímu pluku 

č. 30 ve Vysokém Mýtě. Zanechal 

doma manželku s dvouletou dcerou 

a narození druhé se ani nedočkal. 

Dlouho nebojoval, na podzim 26. 

října 1914 padl na východní frontě 

při bojích v Haliči u měst Labuň a 

Krasnik (dnes území Polska) do 

zajetí vojsk carského Ruska. 

Internován byl do zajateckého 

tábora v Omsku na západní Sibiř. „ 

Zima leze člověku za krk a do bot. 

Ševcoval jsem tam, spravoval jsem 

podrážky. A pořád se nám 

stejskalo, chtěli jsme domů.“ Po 

uzavření Brestlitevského míru 

3. března 1918 byl propuštěn. Tak 

šel domů, jak se dnes říká, „po 

vlastní ose“. Nedalo mi to, zadat si 

trasu do map na internetu a vypadla 

na mě tato čísla: 860 hodin a 4 244 

km při pěším přesunu. „Fousatý 

děda“, jak jsme mu říkávali my, 

jeho pravnuci, došel domů po pěti 

měsících cesty plné útrap a hladu 

asi 20. srpna 1918. Přišel domů 

zarostlý, jeho dcery ho nemohly 

poznat, brečely, bály se ho, že to 

není jejich tatínek. Měl omrzlé 

nohy, doktor mu je léčil červenicí. 

A co se stalo s bubnem? Na konci 

války už nikdo nebubnoval. 

„Rozbil jsem ho napadrť!“. Podle 

dědy se nemáme bát bubnů, ale 

marné války. 

 

Po návratu z války poctivě pracoval 

v žulovém lomu v Budislavi a ve 

výslužbě pak v pískovcovém lomu 

za hospodou Na Skalách. Celý 

život byl aktivním členem Sboru 

dobrovolných hasičů a v hasičské 

uniformě byl i pohřben. Zemřel 

14. srpna 1974 v dožitých 90 

letech, obětavě mu dosloužila 

nejmladší dcera Cecílie Hegerová. 

 

Byl historickou postavičkou pro 

obec Budislav. Navštěvoval rád 

hospodu U Líbalů (dnes Na 

Skalách), v Jarošově U Chlebounů, 

pěšky chodil Na Podhájek do Poříčí 

a tak ho znalo hodně lidí. „Ty jseš 

milión dobrej člověk!“ slýchával od 

něho kdekdo. Myslíme si, že na 

našeho dědu Šplíchala s láskou 

vzpomínají nejen jeho potomci, 

vnuci a pravnuci, ale i Budislaváci 

a všichni ti, co s ním měli co do 

činění.  

 

Ve středu 29. května uplyne 135 let 

od narození člověka, na kterého 

nejde zapomenout, dobrosrdečného 

a veselého.  Možná proto ho 

malovali. 

 

 

Sepsala pravnučka Monika 

Rambousková a historická fakta 

vyhledal pravnuk Radomil Fait



Buďte vítáni poprvé v Budislavi, 
 

tento nápis zahájil příběh pořádání 54. HER BEZ KATASTRU, konaných 9. února 2019. 
 

Něco málo o tom, co to jsou HBK, 

především pro ty spoluobčany, 

kteří o tomto recesním klání ještě 

neslyšeli. Pár jsou sice dva, ale už 

jsem několikrát psala o hrách, jak 

o účasti a reprezentaci, tak 

o propagaci. Poprvé nám vyšel 

článek v Budislavském zpravodaji 

v březnu roku 2006.  

 

Samotný název vypovídá o tom, co 

HBK jsou. Jsou to soutěžení  

s netradičními úkoly konané v létě 

a v zimě. Svá města, či obce 

reprezentují 5členná družstva 

složená ze 3 mužů a 2 žen. 

Jednotlivé soutěže vymýšlí 

pořádající obec, díky tomu jsou 

netradiční a originální. Při plnění 

těchto úkolů zažijete mnoho 

legrace, mimo jiné se sejdete se 

starými přáteli a najdete i nové 

kamarády. Při tom všem, jak se 

říká, zablbnete, odreagujete se 

a odprostíte se od starostí všedních 

dní. S každou účastí na hrách jsme 

měli tajné přání vyhrát, jako každý, 

což se bohužel během našeho 

působení nepovedlo. Přesto jsme 

dostali šanci hry pořádat. Jak jsme 

se s tímto nelehkým úkolem 

poprali, by měl hodnotit někdo jiný. 

Podle mého pohledu CML 

(centrálního mozku lidstva) 

si vše sedlo jako poklice na 

hrnec. Investoři, obec, 

pořadatelé, generální štáb, 

THP, soutěžící, rozhodčí, 

občerstvení, předváděcí 

družstvo, diváci a všichni 

lidičky 54.HBK přežili ve 

zdraví, nikdo se nepopral, 

nikdo se nezranil a nikomu se 

nic nestalo, a to je velká 

odměna pro nás všechny. 

Počasí přálo, i když sněhu 

moc nezbylo, tak se dovezl 

a mohlo se soutěžit. 

 

Spolu s domácím týmem se 

utkalo 15 družstev ze 

Svitavska, Chrudimska 

a Ústeckoorlicka. Za mou 

maličkost, po hrách se mi ulevilo 

a jsem moc ráda, že na 9.2.2019 

v Budislavi budou nejenom 

soutěžící, ale i přihlížející, všichni 

zúčastnění rádi vzpomínat. 

Ukázalo se, že i my Budislaváci, 

když jde o takovouto akci, 

dokážeme se semknou, máknout 

a zvládnout i nemožné. Nemáme se 

za co stydět a doufám, že jsme si to 

všichni užili. Psalo se o nás 

v denících, byli jsme pochváleni 

a oceněni zvláštní cenou od GŠ 

HBK, neslyšela jsem zatím žádnou 

kritiku, naopak jen kladnou 

pochvalu.  

 

Určitě jste zvědaví na výsledky! 

Takže:  

1. Mandl  

2. Poříčí  

3. Makov  

4. Budislav  

 

Závěrem bych touto cestou chtěla 

poděkovat všem, co do činění 

s HBK měli. Děkuji též za velmi 

pěkný přístup a podporu, 

především finanční, OBCI 

BUDISLAV a všem sponzorům. 

Zveme Vás také na další hry, které 

budou na Kujebině.  

 

Těším na nové zážitky.  

 

Věra Lopourová



 

 

 



HASIČI Budislav
 
Od posledního vydání zpravodaje budislavští hasiči 

zasahovali v roce 2018 ještě u těchto událostí: 

 

22. 12. 2018 - jednotka vyjela v 16:00 k spadlému 

stromu přes 1/2 silnice směr Proseč. 

30. 12. 2018 - jednotka vyjela v 2:56 k požáru rodinného 

domu  v obci Roudná. 

 

Celkem tedy naše jednotka v roce 2018 zasahovala u 14 

mimořádných událostí z toho bylo 8 poskytnutí 

technické pomoci (odstraňování stromů, záchrana 

zavalené osoby, likvidace vos atd.), 5 požárů a jedna 

dopravní nehoda. Všichni členové odpracovali v roce 

2018 pro jednotku a tím pádem pro nás všechny  220 

hodin. Jednalo se jak o zásahy, tak o školení a údržbu 

techniky, ale i o administrativní činnost. 

 

Za toto je třeba všem členům poděkovat! 
 

 
V roce 2019 jsme zatím  zasahovali u těchto 

mimořádných událostí: 

 

11. 1. 2019 -  záchrana psa probořeného do ledu. 

 

 
 

28. 1. 2019 - dopravní nehoda se zraněním v Horním 

Újezdě 

10. 2. 2019 – pomoc s vytažením zapadlého vozidla 

bezpečnostní služby v areálu lomu Granita 

27. 2. 2019 – požár RD v Dolním Újezdě 

 

V letošním roce bude probíhat rekonstrukce budovy 

hasičské zbrojnice. Po 10 letech od první žádosti 

o dotaci se záměr podařil, a tak se konečně dočkáme 

například WC, které nám velice chybělo, sprchy hrubé 

očisty nebo nových vrat, díky kterým dojde ke zkrácení 

výjezdového času. Velkým přínosem bude i nové topení 

a zateplení budovy.  

 

Za JSDH Budislav  

 

Velitel Martin Heger a Marek Bulva 

 

 

Mladí hasiči - POZVÁNÍ 
 

Kolektiv MH v Budislavi si vás dovoluje 

pozvat mezi nás vrstevníky a zároveň se 

přidat do našich řad!!! 

 

Mladí hasiči se scházejí na pravidelných shůzkách, 

každý čtvrtek od 16:00 hodin. Činnost hasika je pestrá, 

připravujeme a trénujeme na soutěže, různá vystoupení. 

Přijďte se podívat a něco málo si i zkusit. Budeme se 

těšit.  

 

Vedoucí mládeže Věra Lopourová 



DIVADELNÍ SPOLEK BUDISLÁVEK 
 

V sobotu 23. 3. 2019 se uskutečnil historicky 1. Divadelní Bál.  
 

Myšlenka, která se proměnila ve skvělý nápad a vypadá 

to, že i na každoroční tradici, plnou zábavy, úsměvů, 

příjemných setkání a protančených střevíčků. K tanci 

a poslechu nám hrála hudební skupina Rytmik. 

Naše divadelní „mláďata“ se chopila nepříliš 

jednoduchého úkolu, a tím bylo velmi povedené taneční 

překvapení, které sama nacvičila bez jediného zásahu 

dospělých. I pro nás bylo toto vystoupení velmi milé 

překvapení. Moc jim děkujeme. I za promítání krásných 

vzpomínek na naše knihovnické cestování, hraní 

a dovádění. Děkujeme Johanko. Zlatíčka :)  
 

 

O půlnoci jsme zvolili Krále a Královnu noci, kterými 

se stali Tomáš Kopecký a Iveta Chadimová.   

Těm, kteří přišli na bál ve škraboškách, s boa, motýlky 

a klobouky, patří díky a cenou útěchy jim musí být 

alespoň to, že si pochutnali na 

výborné kuchyni, vyhráli něco 

hezkého v tombole, pobavili se 

a celkově si tento večer užili 

s úsměvem na tváři.  
 

Děkujeme všem, kteří se 

podíleli na přípravě a hladkém 

průběhu tohoto večera. Také 

děkujeme těm, kteří nám 

přispěli hodnotnými cenami 

do tomboly a těm, kteří se 

zúčastnili a podpořili tak náš 

divadelní spolek. Celý večer 

proběhl v příjemné náladě a já 

doufám, že každý rok dáme 

dohromady schopný a 

kreativní tým, který se postará 

o zdokonalování a 

pokračování této hezké 

myšlenky.



V Zemědělském družstvu Dolní Újezd se vypořádali s extrémním suchem

      Dne prvního a osmého března na výročních 

členských schůzích členové a zaměstnanci družstva 

uzavřeli rok 2018. Dlouhotrvající suché a teplé počasí 

ovlivnilo výsledky rostlinné i živočišné výroby 

i hospodaření bioplynových stanic. 

      Nejvíce byla postižena výroba objemných krmiv. Na 

loukách byla první seč nízká a druhé a třetí seče 

prakticky nebyly. Výrazně nižší byla sklizeň jetele na 

senáž, silážní kukuřice nedozrála, ale uschla. Přijali jsme 

proto řadu opatření, abychom nemuseli snižovat stavy 

skotu, zachovala se užitkovost zvířat a jenom minimálně 

se omezil provoz bioplynových stanic. 

     Plodiny seté na podzim byly extrémním suchem 

ovlivněny jen minimálně. Výnosy 7 t/ha 

u obilovin a 4,5 t/ha u řepky ozimé jsou 

toho důkazem.  Značně byl postižen 

mák, který v suchém počasí obtížně 

vzcházel, porosty byly řídké a tak výnos 

nelze srovnávat s minulými roky. Přesto 

jeho pěstování je příznivé, neboť cena 

se zvýšila téměř na dvojnásobek. 

     Dařilo se i v živočišné výrobě, kde 

v chovu dojnic se zvýšila dojivost na 10 559 lt, všechny 

stáje mají certifikáty kvality Q CZ, příznivá byla 

i prodejní cena mléka. 

      Nepodařilo se nám uskutečnit výstavbu hal pro 

výkrm drůbeže v Čisté. V závěru roku se nám naskytla 

možnost dalšího rozšíření výrobní základny a to o 100 % 

podíl ZEPO Leština a.s. Hospodaří v sousedství katastru 

obce Příluka na výměře téměř 1000 ha zemědělské půdy.  

Struktura výroby je stejná jako u našeho družstva tj. 

rostlinná výroba, chov skotu a bioplynová stanice 

s výkonem 1 000 KWh. ZEPO Leština a.s. se tak stalo 

vedle ZDCHP Litomyšl další dceřinou společností 

našeho družstva. Došlo k rozšíření majetku družstva, 

zvýšila se i hodnota členských vkladů. 

     Uplynulý rok potvrdil stabilitu družstva, dosažené 

výsledky umožnily realizovat investice směřující k růstu 

kvality výrobků a práce např. úprava posklizňové linky, 

výstavba krytého silážního žlabu, pořizování 

mechanizace pro vývoz a aplikaci kejdy, stroje pro 

sklizeň pícnin a obilovin apod. Poprvé v historii družstvo 

nemá žádný úvěr, na vše co jsme pořídili, jsme si 

vydělali. Došlo k dalšímu zvýšení pachtovného 

/nájemného/  až na 6 000 Kč/ha orné půdy včetně daně, 

z pozemků, zvýšení odměn zaměstnanců i podílů na 

zisku členů družstva. Snažíme se být dobrými hospodáři, 

chceme mít v pořádku rostlinnou 

i živočišnou výrobu.  Produkujeme 

kvalitní suroviny pro výrobu potravin, 

ale to nesouvisí s velikostí podniku, jak 

někdy slyšíme ze sdělovacích 

prostředků. Zemědělec může být dobrý 

nebo špatný, jiné dělení zemědělců 

sleduje jiné cíle.  

      V současné době máme optimální 

počet pracovníků. Pokud by chtěl někdo v příštích letech 

pracovat v našem družstvu, dejte nám vědět, poskytneme 

během učňovského oboru stipendium. 

     Vážíme si spolupráce s obecními úřady, i se 

společenskými organizacemi v katastru družstva. Mohu 

slíbit, že budeme jejich činnost i nadále podporovat. 

 

                                                                                    

Ing. Václav Klejch 

                                                                               

Předseda představenstva





POZVÁNKY A OZNÁMENÍ 
 

 

Beseda v knihovně    MISSIVA – CLUB 21 

„Naši planetu jsme nezdědili po svých předcích, ale půjčili 

jsme si ji od svých dětí“  

 9. 4. 2019 od 18:30 v obecní knihovně 

Srdečně Vás zveme na posezení s poradkyní této firmy paní Mirkou Jonášovou, 

která nám firmu  Missiva a její produkty představí, a vysvětlí, jak fungují. 

Produkty firmy MISSIVA jsou české, kvalitní, funkční, za dobrou cenu, přátelské 

k lidskému zdraví i k přírodě. Neobsahují žádné fosfáty ani zeolity. Po použití se 

rozkládají v přírodním prostředí během několika hodin až dnů, oproti desítkám let 

u agresivní chemie. 

Svou účast, prosím, potvrďte do 7. 4. 2019  - Lucie Rejmanová 733 728 437  

 

 

Vzpomínkový recitál - Karel Kryl 75 
12. dubna 2019 uplyne 75 let od narození Karla Kryla 

Pojďme si tedy připomenout jeho tvorbu i život sám 

 

12. dubna 2019 v kostele Boží lásky 

Budislav od 19:30 

Zazní několik velmi známých písní Karla Kryla v podání 

Tibora Molnára, Karla Davyho Tettauera, Martiny 

Tomáškové a Jany Vybíralové. 

 

Povíme si něco málo o jeho životě, písničky proložíme 

básněmi ze sbírky „Sedm básniček na zrcadlo“, a to vše 

bude doprovázet video projekce jeho fotografií. 

 

Vstupné dobrovolné 

 





Tradiční Velikonoční turnaj ve stolním tenise v KD KRČMA 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

Obec Budislav pořádá zájezd na muzikál Janka Ledeckého GALILEO, který se uskuteční v sobotu 26. 10. 

2019 v divadle Hybernia v Praze. Cena vstupenky je 400 Kč včetně dopravy. Zájemci o muzikál se mohou 

nahlásit na OÚ, kde zaplatí zálohu 200 Kč a zbytek bude doplacen týden před odjezdem. 

 

Sběrný dvůr 

Sběrný dvůr bude otevřen od soboty 6. dubna s provozní dobou ve středu 

od 15:00 do 17:00 a v sobotu od 8:00 – 10:00 hod.  

Žádám spoluobčany, chataře a chalupáře, aby řádně třídili odpad. 

Velké černé popelnice o objemu 1100 litrů nejsou určeny pro ukládání 

papíru, plastu ani skla. Do těchto popelnic patří směsný komunální odpad. 

V obci máme dostatek kontejnerů na plast, papír i sklo. Takto tříděný odpad 

šetří životní prostředí i náklady na svoz komunálního odpadu.    

Začátek v 10 hod. 

 

Prezentace v 9,30 hod.  

 

Občerstvení zajištěno 





Toulec informuje 

 

Ukliďme Česko, ukliďme Budislav 
 

Kdy: 13. dubna ve 14 hod 

Kde: sraz u Benziny 

S sebou:  pracovní rukavice, pevnou 

obuv a oblečení, které je 

možno umazat 

 

Pytle a nějaké volné pracovní rukavice 

budou k dispozici 

 

V případě, že se Vám daný termín nehodí, ale 

rádi byste pomohli jindy, ozvěte se. Úklid je rozdělen 

na několik oblastí, můžeme se domluvit, že některou 

z nich vyčistíte individuálně. 

 

Pokud jste nás již s úklidem předešli, dejte také, prosím, 

vědět. Ušetříme kroky a nasměrujeme je jinam 😊. 

Kontakt: Petra Pešatová, tel: 733 523 997

 
 

 
 

Nevím proč, ale mojí zkušeností je, že na úklidy 

obce chodí především děti. Jsem ráda, že chodí. 

Jsou skvělé, jako všímavé veverky vymetou 

každou škvírku, prolezou křoví, nebojí se 

příkopů…., čistí opravdu poctivě. Třeba jim 

to zůstane až do dospělosti a ani pak jim 

nebude jedno, že jsou v jejich vesnici po zemi 

odpadky, byť ne jejich přičiněním. Ale minule 

se i dospělí „pochlapili“, bylo jich víc než 

předminule. Taková dospělácká ruka je taky velice 

dobrý nástroj – plné pytle se občas pronesou. Někdy i 

rozumná poznámka třeba „Pozor na sklo!“ přijde do 

určité situace velmi vhod.  

 

Tak už nám jen přeji pěkné počasí, ať se nám na tom 

čerstvém jarním voňavém vzduchu hezky uklízí! 

 

Mějte krásné jarní dny a veselé Velikonoce  
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